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ויקהל משה את כל עדת בני ישראל ויאמר אלהם  

אותם   לעשות  השם  ציוה  אשר  הדברים  אלה 

ששת ימים תעשה מלאכה וביום השביעי יהיה  

בו   העושה  כל  להשם  שבתון  שבת  קדש  לכם 

 מלאכה יומת 

השם אומר לבני ישראל ששת ימים תעשה מלאכה מה  

הרי אין חיוב לעשות מלאכה שש ימים    ?ת זה צווי לעשו

 ולמה התורה  צריכה לכתוב ששת ימים תעשה מלאכה?  

אלא נראה לומר שהשם לא נותן לאדם ולא מצווה אותו  

מה שלא יכול לעשות, כמו שהגמרא אומרת מה שהשם 

אסר יש אפשרות לעשות בהיתר, ולכן התורה אומרת,  

י מלאכה  תעשה  ימים  לעשות  ששת  אפשרות  לך  ש 

 מלאכה שש ימים  ורק יום אחד אני מבקש לעצמי. 

שהתורה בא לומר לאדם שיחיה עם    ועוד אפשר לומר, 

אמונה ויבין שהכל השם עושה, כמו שאומרים אני מאמין  

לכל   ויעשה  ועושה  עשה  שהקב"ה  שלימה  באמונה 

ולא   שלו  הפרנסה  עם  יהיה  מה  יחשוש  ולא  המעשים, 

ידי עשה לי את החיל הזה,   ועוצם  יחשוב לעצמו כוחי 

   אלא ידע ויבין שהכל זה השם הוא עושה רק השתדלות. 

סיפר מו"ז מרן הגר"ג אדלשטיין זצוק"ל, היה מעשה עם  

מרן החזו"א זצוק"ל שהיו שני ספרים אחד ביקש ברכה  

פרנסה,  לך  יהיה  לו  אמר  החזו"א  לפרנסה,  מהחזו"א 

החזו"א   לו  עבודה, אמר  לו  ביקש ברכה שיהיה  והשני 

לו   היה  לפרנסה  ברכה  שביקש  זה  עבודה,   לך  יהיה 

לא לו עבודה  היה  ולא  לעבוד קשה    פרנסה  היה צריך 

והיה לו פרנסה, וזה שביקש ברכה לעבודה היה לו עבודה  

לו משהו   כי כל פעם התקלקל  לו,  היה  לא  אך פרנסה 

והיה צריך לקנות חדש,  אחר, פעם התקלקלה המכונה 

ופעם משהו אחר, אמר מו"ז זצוק"ל שניהם קבלו ברכה  

למה שביקשו, זה שביקש ברכה לפרנסה היה לו פרנסה, 

עבודה לא היה לו, וזה שביקש ברכה לפרנסה היה    אך

לו פרנסה ועבודה לא היה לו,  קיבל ברכה על מה שביקש  

 . שצריך לדעת גם מה לבק

ואפשר לומר שזה מה שהתורה אומרת, תשמור שבת  

והמלאכה תעשה מאליה ששת ימים, השם ציווה שנכיר  

ונחיה עם האמונה שהכל משמים, והמלאכה תעשה כאלו  

שהכל   אמונה  ולחיות  להבין  מוטל  האדם  על  מאליה, 

שבת   השביעי  ביום  אם  כך,  יהיה  זה  מתי  אבל  השם, 

ומקיים   בהשם  ומאמין  ישבות בשבת,  שבתון, שהאדם 

את מצותיו, אז המלאכה תעשה שש ימים,  אדם צריך  

להרגיש שכל מלאכתך עשויה, בשבת לא חושבים על כל 

המלאכה שיש ביום חול ואז יזכה שששת ימים תעשה  

 מלאכה. 

 ֍   ֍   ֍ 

 לא תבערו אש בכל מושבותיכם ביום השבת  
דורשים בעלי המוסר לא תבערו את אש המחלוקת ביום  

הרי   שאדם  חשש  יותר  לפעמים  יש  בשבת  השבת, 

נמצאה במנוחה ואז יש לחשוש שנמצאים ביחד אז יש  

סכנה שלא להבעיר את המחלוקת, שהרי המחלוקת כמו  

 אש. 

 ֍   ֍   ֍ 

 [כ,לה ]  ויצאו כל עדת בני ישראל מלפני משה
מבארים המפרשים כל עדת בני ישראל היה ניכר עליהם  

 . שהם יצאו מלפני משה

שיהיה   צריך  מהכולל,  כשחוזר  אברך  וכן  ישיבה  בחור 

ניכר עליו שיצא מהבית מדרש, וזהו ויצאו כל עד בני  

 . ישראל מלפני משה

 ֍   ֍   ֍ 

ויבואו כל איש אשר נשאו ליבו וכל אשר  

 נדבה רוחו אותו  
יש   נשאו  ויש  נדבה רוחו אותו,  יש כאן שתי בחינות 

 . ליבו

שנוי הלשן ומבאר ואומר, שיש  מדייק את    האור החיים

שתי בחינות יש כאלו מתנדבים לפי כוחותם מה שיש  

להם, וזה נדבה רוחו, ויש כאלו שמתנדבים יותר מכפי  

ליבו   נשאו  נקראים  וזהו  מנשאו  כוחם,  ומעריך  שהלב 

יותר בערך עשיר יותר ממה שהוא יכול לתת, ולכן על  

הנושא ליבו כתוב איש שהוא בדרגא יותר ממי שהוא,  

ששתיהם   לשבח  ושתיהם  אותו  רוחו  נדבה  רק  שהוא 

עשו, עם כל הלב, אלא שאחד גדול מחבירו ולכן כתוב  



הביאו את תרומת השם בא לרמז על שתי הדרגות האלו  

 . בוזה העיקר ענין של הל 

 ֍   ֍   ֍ 

 ויבואו האנשים על הנשים

  שמעתי לבאר, שהאנשים באו כדי להסכים על הנדבה 

יותר ממה שהבעל   ,נתנה  שהאשה  יגידו שנתנה    שלא 

ולכן הם היו צריכים לבוא להסכים על הנדבה   מסכים, 

 של הנשים, וזה מה שכתוב 'ויבואו האנשים על הנשים'. 

 ֍   ֍   ֍ 

 ולכל עבודתו  
אומר שהתורה בא להדגיש לכל עבודתו,    האור החיים

היו   ולא  בנדבה  הביאו  והכל  בנדבה,  זה  היה  שהכל 

ישראל   בני  של  השבח  וזה  דבר  שום  לקנות  צריכים 

 שנתנו הכל בנדבה  

 ֍   ֍   ֍ 

 והנשאים  
כתוב בלי יוד בגלל שהתעצלו מהמלאכה, כתוב שאמרו  

נראה קודם מה יביאו אחרים ומה שיחסר אנחנו נביא,  

אך כיון שהם התעצלו היה עליהם טענה היה הרגשה  

של התעצלות, ויש להבין למה זה נחשב להתעצל הרי  

יותר   לעזור  שרצו  שמים  לשם  ועשו  סיבה,  להם  היה 

להביא את מה שלא יביאו כולם, ורואים מכאן יסוד גדול 

שגם זה נחשב עצלות אפי' שהיה להם סיבה בהכל היה  

כאן משהו שנגרם מאיזה שהוא עצלות. כי אם לא היה  

היו מביאים ולא חושבים  עצלות לא היה קורה כך אלא  

היו   לא  נכונות  הכי  סיבות  אפי'  מיני.  כל  סיבות  על 

 .החושבים על ז

 ֍   ֍   ֍ 

 הביאו בני ישראל נדבה 
 מה זה נדבה?  

מבאר  החיים  ישראל    האור  כלל  על  מעידה  שהתורה 

היינו משהו   שהביאו דבר שנחשב נדבה הביאו נדבה. 

    .השראוי להקרא נדב

שהתורה באה לומר, הביאו נדבה היינו הכל  ויש להוסיף  

היה בנדבת לב עם כל הלב, ולא בגלל שבקשו וזה בעיקר  

להקב"ה   אין  הלב,  יתן עם  רוצה, שאדם  מה שהתורה 

אחד   שאומרים  כמו  הלב  העיקר  אלא  בתרומה,  ענין 

 המרבה ואחד הממעיט ובלבד שיכוין ליבו לשמים. 

 ֍   ֍   ֍ 

 ק"ל זצו הסתלקות הגר"ש אדלשטיין  

כעת התבשרנו בבשורה מצערת על הסתלקותו לגנזי מרומים של אחיו של מרן הגרי"ג זללה"ה הגאון הצדיק רבינו שלמה 

אדלשטיין זצוק"ל שהיה אדם גדול מאוד, כולו הטבה וכולו לשמים לב בוער של קנאות לכל מצוה קיבל חינוכו מהגאון  

הבת קודש אך יחד עם זה היו מרגישים נעימות איתו ולא היו  הרב דינקלס זצוק"ל שהיה קנאי גדול וכך היה ר' שלמה של

מרגישים לחץ סביבו כשווה בין שווים למרות שהיה אדם ענק שבענקים בתורה ויראה,, היה פעם שהיה בחתונה ולא היה  

אסור לבחורים להיות בכזה מקום. בחתונה היה אומר לבחורים אם    אנחנו הולכים הביתהשם מחיצה מחה על זה ואמר  

ראה שלא משמחים אלא סתם מדברים בחופה, למה באתם? אם לא לשמח, צריך לשמח את החתן לשיר היה לו לב בוער  

 לעבודת השם וגמילות חסדים אבידה גדולה לכלל ישראל ולכל המשפחה בפרט. 

הרבה בחורים שהיו על סף תהום מבחנת רוחנית בפקחותו הציל אותם מרדת שחת אמר להם שיבואו רק לשבת לישיבה,  

יש הרבה אין סוף כאלה הטוב לב ו   .ר ואמר להם ללמוד ש"ס, והיו לומדים דף היומי, והיום הם אברכים מן המנין לכל דב

שלו היה מקרין ושופע אהבה לכל בחור ולכל אברך אבידה גדולה עד מאוד, היה לומד שעות על שעות לא מוציא את  

עינים מגמרא כך סיפרו בכולל שהיה עכשיו בגרטלר לא הוציא את עינים מהגמרא דמות מדורות קודמים סולם מוצב  

אני זוכר ולא אשכח איך שהיה קורא במגילת רות והי מתרגש עד דמעות במילים ויהי    .הארצה וראשו מגיע השמימ

בבוקר הנה אישה שוכבת למרגלותיו אני זוכר שהיה מגיע לישיבה רואה בחורים משחקים שח מט היה אומר להם נו 

  . ואין לנו תמורתו יש תלמידי חכמים אך אין תמורת   . ןתעשה כך עוד מהלך אחד וכך בכזה נעימות והיה מעורר לישון בזמ

אני זוכר בלווית הגאון    .ורק עכשיו נפטר אחיו הגדול שהוא היה דואג ל  .המי יתן ראשי מים ואבכה יומם ולילה על פאר כז

הגדול ר' שמעון  משה דסקין זצ"ל היה דואד לו והיה עוצר אנשים שיש להם רכב ושואלם אם יכולים לקחת את סבא )מו"ז  

כתוב בשערי תשובה שזה העיקר  שאדם חייב לדרוש   .וזצוק"ל(  אמר להם  אתה יכול לקחת את אחי? כזה מסירות היה ל

בעמל נפשו על תקנת חבירו צריך להיות בעמל נפשו לעמול ולחשוב עם כל כוחות נפשו איך לסייע לשני, אפשר לומר  

עליו שהיה מקיים את זה בהידור. השם ירפא את המשפחה כולה ואת כל כלל ישראל ויהיה רצון שיבולע המות לנצח  

 . ן עה מעל כל פנים ונאמר אמומחה השם דמ

 לע"נ מרן הגאון רבי ירחמיאל גרשון [

 בן מרן הגאון רבי צבי יהודה זצוק"ל 

 ולע"נ בנו הגאון רבי בצלאל 

 בן מרן הגאון רבי ירחמיאל גרשון זצוק"ל 


